
R A D A G M I N Y 
Wielka Nisszavvka 

Protokol nr XI/2015 
z sesji Rady Gminy Wielka Nieszawka, ktora odbyla sif w dniu 17 wrzesnia 2015 roku 

w godz. od 15:00 do 17:15 w Osrodku Kultury w Malej Nieszawce 
Obecni wg list obecnosci stanowi^cych zal^czniki nr 1 i nr 2 do protokolu. 

Proponowany porzadek obrad: 

1. Otwarcie posiedzenia: 
a) stwierdzenie quorum, 
b) przyj?cie porz^dku obrad. 

2. Przyj?cie protokolu z IX sesji, ktora odbyla si? w dniu 1 lipca 2015 roku, i z X sesji, ktora 
odbyla si? 15 lipca 2015 roku. 
3. Rozpatrzenie projektow uchwal w sprawie: 
a) wyrazenia zgody na nabycie nieruchomosci gruntowej, polozonej w Wielkiej Nieszawce (dz. nr 
222/18) (druk nr 1), 
b) powolania Zespolu do zaopiniowania zgloszonych kandydatow na lawnikow (druk nr 2), 
c) utworzenia odr?bnego obwodu glosowania w wyborach do Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej i 
do Senatu Rzeczypospolitej Polskiej (druk nr 3), 
d) zmiany budzetu gminy Wielka Nieszawka na rok 2015 (druk nr 4), 
e) utworzenia Lokalnego programu wspierania edukacji uzdolnionych uczniow zamieszkalych na 
terenie Gminy Wielka Nieszawka (druk nr 5), 
f) ustalenia wysokosci i zasad przyznawania diet dla radnych oraz soltysow (druk nr 6). 
4. Informacja Wojta Gminy w Wielkiej Nieszawce z przebiegu wykonania budzetu gminy za I 
polrocze 2015 rok (radni otrzymali 14 sierpnia 2015 r.). 

Przerwa 

5. Informacja z dzialalnosci Komisji mi?dzy sesjami - referuj^przewodnicz^cy Komisji. 
6. Informacja Przewodnicz^cego Rady Gminy z realizacji podj?tych uchwal. 
7. Interpelacje i wolne wnioski. 
8. Zakohczenie sesji. 

Ad. 1 
a) XI sesjf Rady Gminy Wielka Nieszawka otworzyl Przewodniczqcy Rady Gminy Ireneusz 
Smiechowski. Na wst?pie powital Pana Wojta, pana Sekretarza, Pani^^ Skarbnik, Panic i Panow 
Radnych, zaproszonych gosci i mieszkancow gminy. 
Przewodnicz^cy stwierdzii, ze w momencie otwarcia obrad na stan 15 radnych obecnych jest 14 
(nieobecna radna Malgorzata kopanska-Mizeria), co oznacza, ze jest quorum i Rada jest wladna 
do podejmowania uchwal, stanowisk i opinii. 
b) Nast?pnie Przewodniczqcy Rady poprosii o zglaszanie uwag do porz^dku posiedzenia, ktory 
radni otrzymali z materialami na sesj?. 
Radni nie wniesli uwag do porz^dku obrad. 
Nast?pnie Przewodnicz^cy poddal pod glosowanie porzadek obrad X sesji Rady Gminy. Za jego 
przyj?ciem glosowalo 14 radnych, glosow przeciwnych nie bylo, glosow wstrzymuj^cych si? nie 
bylo. Przewodnicz^cy stwierdzii, ze w wyniku glosowania Rada Gminy przyj?la porzadek obrad 
X sesji jednoglosnie. 
(doszla radna Malgorzata Kopanska-Mizeria, na sali obecnych jest 15 radnych) 
Ad. 2 
Przewodniczqcy Rady poinformowal, ze wedlug jego wiedzy do dnia biez^cego do godz. 14-ej 
nie wplyn?ly do biura Rady Gminy zadne uwagi co do tresci protokolow z IX sesji, ktora odbyla 
si? w dniu 1 lipca 2015 r., i X sesji, ktora odbyla si? w dn. 15 lipca 2015 r. W z w i ^ k u z tym 
poddal pod glosowanie przyj?cie protokolu z IX w przedstawionej tresci. Za jego przyj?ciem 
glosowalo 15 radnych, glosow przeciwnych nie bylo, glosow wstrzymuj^cych si? nie bylo. 
Przewodnicz^cy stwierdzii, ze w wyniku glosowania protokol z IX sesji zostal przyj?ty przez 
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Rad? Gminy jednoglosnie. Nast?pnie poddal pod glosowanie przyj^cie protokolu z X w 
przedstawionej tresci. Za jego przyj?ciem glosowalo 15 radnych, glosow przeciwnych nie bylo, 
glosow wstrzymuj^cych si? nie bylo. Przewodnicz^cy stwierdzii, ze w wyniku glosowania 
protokol z X sesji zostal przyj?ty przez Rad? Gminy jednoglosnie. 
Ad. 3 
a) Przewodnicz^cy Rady poprosii wojta o wprowadzenie w temat (druk nr 1). 
Wojt Kazimierz Kaczmarek - poinformowal, ze na druku nr 1 przedstawiono radnym projekt 
uchwaly w sprawie wyrazenia zgody na nabycie w drodze darowizny nieruchomosci gruntowej, 
dzialki nr 222/18 polozonej w Wielkiej Nieszawce. Dzialka ta stanowi wewn?trzn^ drog? 
dojazdow^ do dzialek budowlanych (ul. Biala). Nabycie w/w nieruchomosci nast^i pod 
warunkiem wykreslenia przez bank hipoteki ujawnionej w dziale IV ksi?gi wieczystej nr 
TOlT/00079503/0 oraz po wykresleniu ostrzezenia o niezgodnosci tresci ksi?gi wieczystej z 
rzeczywistym stanem prawnym wobec poswiadczenia dziedziczenia ujawnionego w dz. I l l tej 
samej ksi?gi wieczystej. Wojt wniosl o przyj?cie uchwaly w przedstawionej formic i tresci. 
Przewodnicz^cy Rady poprosii przewodnicz^c^ Komisji Zagospodarowania Przestrzennego, 
Ochrony Srodowiska i Inwestycji o opini? komisji w tej sprawie. 
Przewodnicz^ca komisji Malgorzata Wieczerzak-Malysz - poinformowala, ze komisja 

^ zaopinio wala proj ekt uchwaly pozyty wnie. 
Przewodniczqcy Rady otworzyl dyskusj?. 
Radni nie zabrali glosu w dyskusji. 
Przewodniczqcy Rady zamkn^l dyskusj? i wniosl pod glosowanie uchwal? Nr XI/53/2015 Rady 
Gminy Wielka Nieszawka z dn. 17 wrzesnia 2015 r. w sprawie wyrazenia zgody na nabycie 
nieruchomosci gruntowej, polozonej w Wielkiej Nieszawce (dz. nr 222/18) w brzmieniu jak na 
druku nr 1 - stanowi zal^cznik nr 3 do protokolu. 
Za jej przyj?ciem glosowalo 15 radnych, glosow przeciwnych nie bylo, glosow wstrzymuj^cych 
si? nie bylo. Przewodnicz^cy stwierdzii, ze w wyniku glosowania Rada Gminy przyj?la uchwal? 
jednoglosnie. 
b) 
Przewodniczqcy Rady poprosii Wojta Gminy o wprowadzenie w temat (druk nr 2). 
Wojt Kazimierz Kaczmarek - poinformowal, ze w zwi^zku z uplywem kadencji lawnikow 
S^dow Okr?gowych i Sq.d6w Rejonowych. S^d Okr?gowy i S^d Rejonowy w Toruniu zwrocily si? 
z pismem o powolanie przez Rad? Gminy lawnikow z terenu Gminy Wielka Nieszawka na 
kadencj? 2016-2019. Norma prawna zawarta w art. 163 § 2 ustawy z dnia 27 lipca 2001 r. Prawo 

^ o ustroju s^dow powszechnych zobowi^zuje rad? gminy do powolania przed przyst^ieniem do 
wyboru lawnikow Zespolu, ktory przedstawia na sesji rady gminy swojq. opini? o zgloszonych 
kandydatach, w szczegolnosci w zakresie spelnienia przez nich wymogow okreslonych w ustawie. 
Wojt wniosl o przyj?cie uchwaly w przedstawionej formie i tresci. 
Przewodniczqcy Rady poprosii przewodnicz^c^ Komisji Statutowo-Regulaminowej o opini? 
komisji w tej sprawie. 
Przewodnicz^ca komisji Agnieszka Wrzesihska - poinformowala, ze komisja zaopiniowala 
projekt uchwaly pozj^ywnie. Zaproponowala, aby w sklad Zespolu weszla jedna osoba z kazdej 
komisji. 
Przewodniczqcy Rady otworzyl dyskusj?. 
Radna Malgorzata Kopanska-Mizeria - zaproponowala, aby w sklad Zespolu weszly radne: 
Pani Aniela Grela z Komisji Zdrowia, Oswiaty, Kultury i Sportu, Pani Aima Kamihska-Kumorek z 
Komisji Zagospodarowania Przestrzennego. Ochrony Srodowiska i Inwestycji, Pani Elzbieta Tota 
z Komisji Rewizyjnej i Pani Agnieszka Wrzesinska z Komisji Statutowo-Regulaminowej. 
Radne wyrazily zgod? na wejscie w sklad Zespolu do zaopiniowania zgloszonych kandydatow na 
lawnikow. 
Innych kandydatur nie zgloszono. 
Przewodniczqcy Rady zamkn^l dyskusj?, poprosii radnych uzupelnienie o zgloszone 
kandydatury tresci uchwaly i wniosl pod glosowanie uchwal? Nr XI/54/2015 Rady Gminy Wielka 
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Nieszawka z dn. 17 wrzesnia 2015 r. w sprawie powolania Zespolu do zaopiniowania zgloszonych 
kandydatow na lawnikow w brzmieniu jak na druku nr 2 - stanowi zal^cznik nr 4 do protokolu. 
Za jej przyj?ciem glosowalo 15 radnych, glosow przeciwnych nie bylo, glosow wstrzymuj^cych 
si? nie bylo. Przewodnicz^cy stwierdzii, ze w wyniku glosowania Rada Gminy przyj?la uchwal? 
jednoglosnie. 
c) 
Przewodniczqcy Rady poprosii Wojta Gminy o wprowadzenie w temat (druk nr 3). 
Wojt Kazimierz Kaczmarek - poinformowal, ze projekt uchwaly dotyczy utworzenia odr?bnego 
obwodu glosowania w wyborach do Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej i do Senatu 
Rzeczypospolitej Polskiej. Zgodnie z art. 12 § 4 Kodeksu wyborczego Rada Gminy w drodze 
uchwaly, na wniosek wojta, tworzy odr?bny obwod glosowania w domu pomocy spolecznej, 
jezeli w dniu wyborow b?dzie w nim przebywac co najmniej 15 wyborcow. Obwod tworzony jest 
kazdorazowo dla danych wyborow. Na terenie gminy Wielka Nieszawka w Domu Pomocy 
Spolecznej na dzien wyborow przebywac b?dzie 90 wyborcow, na podstawie informacji dyrektora 
DPS w Wielkiej Nieszawce. Wobec powyzszego Rada Gminy na wniosek wojta tworzy obwod 
odr?bny ustalaj^c jego numer, granice oraz siedzib? obwodowej komisji wyborczej. W z w i ^ k u z 
wyborami do Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej i do Senatu Rzeczypospolitej Polskiej 
zarz^dzonymi na dzien 25 pazdziemika 2015 roku Wojt wniosl o przyj?cie uchwaly o utworzeniu 
na terenie Gminy Wielka Nieszawka odr?bnego obwodu glosowania nr 6, ustaleniu jego granic 
oraz siedziby obwodowej komisji w przedstawionej tresci i formie. 
Przewodniczqcy Rady poprosii przewodnicz^c^ Komisji Statutowo-Regulaminowej o opini? 
komisji w tej sprawie. 
Przewodnicz^ca komisji Agnieszka Wrzesinska - poinformowala, ze komisja zaopiniowala 
projekt uchwaly pozytywnie. 
Przewodniczqcy Rady otworzyl dyskusj?. 
Radni nie zabrali glosu w dyskusji. 
Przewodnicz^cy Rady zamkn^l dyskusj? i wniosl pod glosowanie uchwal? Nr XI/55/2015 Rady 
Gminy Wielka Nieszawka z dn. 17 wrzesnia 2015 r. w sprawie utworzenia odr?bnego obwodu 
glosowania w wyborach do Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej i do Senatu Rzeczypospolitej 
Polskiej w brzmieniu jak na druku nr 3 - stanowi zal^cznik nr 5 do protokolu. 
Za jej przyj?ciem glosowalo 15 radnych, glosow przeciwnych nie bylo, glosow wstrzymuj^cych 
si? nie bylo. Przewodnicz^cy stwierdzii, ze w wyniku glosowania Rada Gminy przyj?la uchwal? 
jednoglosnie. 
d) 
Przewodniczqcy Rady poprosii Wojta Gminy o wprowadzenie w temat (druk nr 4). 
Wojt Kazimierz Kaczmarek - poinformowal, ze projekt uchwaly dotyczy zmiany budzetu 
gminy na 2015 rok i zglosil autopoprawk? dotycz^c^ zadan inwestycyjnych w zwi^zku z 
otwarciem ofert na zakup c i^n ika z piaskark^. Oferta jest o 12 tys. wyzsza niz zalozona w 
budzecie, dlatego proponuje si? przesun^c srodki w tej wysokosci mi?dzy paragrafami z zadania 
budowa oswietlenia ulic gminnych na c i ^n ik z osprz?tem (140 tys. z l , zmiana na 152 tys. zl). 
Zmiana budzetu wynika z potrzeby wl^czenia srodkow na realizacj? projektu „Radosne 
przedszkole" w ramach Programu Operacyjnego Kapital Ludzki wspolfinansowanego ze srodkow 
Europejskiego Funduszu Spolecznego zarowno po stronie dochodow jak i wydatkow. Ponadto 
zostaly wl^czone srodki wynikaj%ce z rozliczeh z lat ubieglych za zadania wspolfmansowane z 
Programu Rozwoju Obszarow Wiejskich. Podwyzsza si? ponadto dochody uzyskiwane z 
negocjowanych lokat terminowych. Proponuje si? dokonac korekty zadah inwestycyjnych (drogi 
ul. Szafirowa i Kalinowa, kanalizacja ul. Wislana i Bukowa) oraz przesuni?c mi?dzy paragrafami. 
Sum? dochodow w wysokosci 22.800.342,00 zl zast?puje si? sum^ 23.834.880,00 zl , sum? 
wydatkow w wysokosci 28.097.343,00 zl zast?puje si? sum^ 28.371.881,00 zl . Natomiast 
niedobor si? zmniejszy do kwoty 4.537.001,00 zl. Wojt wniosl o przyj?cie uchwaly w 
przedstawionej formie i tresci z autopoprawk^. 
Przewodniczqcy Rady poprosii przewodnicz^c^ Komisji Rewizyjnej o opini? komisji w tej 
sprawie. 



Przewodnicz^ca komisji Malgorzata Kopanska-Mizeria - poinformowala, ze komisja na 
posiedzeniu w dn. 15 wrzesnia zaopiniowala projekt uchwaly pozytywnie. 
Przewodniczqcy Rady otworzyl dyskusj?. 
Radny Krzysztof Czarnecki - zapytal, kiedy b?dzie modemizowana ul. Szafirowa. 
Wojt Kazimierz Kaczmarek - odpowiedzial, ze rozpocz?cie nast^i po rozstrzygni?ciu 
przetargu, a zakonczenie jeszcze w tym roku. 
Soltys solectwa Brzoza Jozef Kumorek - zapytal o mozliwosc remontu ul. Krotkiej na Brzozie, 
nieprzejezdnej po kazdym deszczu. 
Wojt Kazimierz Kaczmarek - odpowiedzial, ze to nie jest droga, ale trakt ujezdzony przez las. 
Nazwano go ul. Krotk^dla potrzeb zameldowania mieszkancow. Przyjrzy si? sprawie. 
Soltys solectwa Mala Nieszawka Brygida Czapiewska - zapytala, na prosb? mieszkancow, o 
mozliwosc przesuni?cia srodkow z modemizacji ul. Kalinowej na ul. Radosn^. U l . Kalinowa jest 
w dobrym stanie, a na ul. Radosnej s^ dziury i po roztopach tworzy si? bloto. 
Wojt Kazimierz Kaczmarek - stwierdzii, ze Rada Gminy przyj?la stanowisko w sprawie 
inwestycji drogowych na 2015 rok i trzeba ten plan realizowac, a nie zmieniac go w trakcie roku 
budzetowego. Trzeba bye konsekwentnym. Poza tym nie wiadomo, czy ul. Radosna jest terenem 
gminnym. Mieszkahcy ul. Radosnej mog^ zlozyc wniosek o budow? drogi do budzetu 
party cypacyjnego na 2016 rok. Rol^ radnych i soltysow jest poinformowanie mieszkancow o 
roznych mozliwosciach (budzet partycypacyjny, fundusz solecki) finansowania tego typu 
inwestycji. 
Przewodnicz^cy Rady zamkn^l dyskusj? i wniosl pod glosowanie uchwal? Nr XI/56/2015 Rady 
Gminy Wielka Nieszawka z dn. 17 wrzesnia 2015 r. w sprawie zmiany budzetu gminy Wielka 
Nieszawka na rok 2015 w brzmieniu jak na druku nr 4 z autopoprawkq. - stanowi zal^cznik nr 6 
do protokolu. 
Za jej przyj?ciem glosowalo 15 radnych, glosow przeciwnych nie bylo, glosow wstrzymuj^cych 
si? nie bylo. Przewodnicz^^cy stwierdzii, ze w wyniku glosowania Rada Gminy przyj?la uchwal? 
jednoglosnie. 
e) 
Przewodniczqcy Rady poprosii Wojta Gminy o wprowadzenie w temat (druk nr 5). 
Wojt Kazimierz Kaczmarek - poinformowal, ze projekt uchwaly dotyczy utworzenia Lokalnego 
programu wspierania edukacji uzdolnionych uczniow zamieszkalych na terenie Gminy Wielka 
Nieszawka. Celem programu jest wspieranie rozwoju uczniow, ktorzy dzi?ki swojej pracy i 
zaangazowaniu uzyskuj^ wysokie wyniki w nauce i chc^ si? nadal rozwijac. Swoim zasi?giem 
program obejmuje uczniow zamieszkalych na terenie Gminy Wielka Nieszawka i ucz?szczaj^cych 
do gimnazjow. W ramach programu przyznawane sq. uczniom swiadczenia pomocy materialnej o 
charakterze motywacyjnym, tj. stypendium Wojta Gminy Wielka Nieszawka. Szczegolowe 
warunki udzielania swiadczeh pomocy materialnej o charakterze motywacyjnym, formy i zakres 
tych swiadczeh oraz tryb post?powania w tych sprawach okresla odr?bna uchwala na najblizszej 
sesji. Planowane rezultaty programu: wi?ksze zaangazowanie uczniow w zdobywanie wiedzy i 
rozwijanie umiej?tnosci, promocja uczniow uzdolnionych, kreowanie pozytywnego wzorca dla 
srodowiska szkolnego, wzmacnianie poczucia wi?zi spolecznych uczniow i wlasnej wartosci w 
spolecznosci gminy oraz promocja gminy poprzez sukcesy edukacyjne uczniow. Wysokosc 
srodkow na swiadczenia pomocy materialnej o charakterze motywacyjnym ustala si? corocznie w 
uchwale budzetowej Gminy Wielka Nieszawka. Program b?dzie dotyczyl uczniow klas III 
gimnazjow, ktorzy b?d^ otrzymywali stypendia na podstawie ocen i zachowania na swiadectwie 
po ukohczeniu klasy II. Wojt wniosl o przyj?cie uchwaly w przedstawionej formie i tresci. 
Przewodnicz^cy Rady poprosii przewodnicz^c^ Komisji Zdrowia, Oswiaty, Kultury i Sportu o 
opini? komisji w tej sprawie. 
Przewodnicz^ca komisji Aniela Grela - poinformowala, ze komisja zaopiniowala projekt 
uchwaly pozytywnie. 
Przewodnicz^cy Rady otworzyl dyskusj?. 
Radny Krzysztof Czarnecki - stwierdzii, ze jest to cenna inicjatywa, czy nie istnieje jednak 
obawa, ze trudno b?dzie ustalic uczniow ucz?szczaj^cych do gimnazjow na terenie Torunia. 
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Wojt Kazimierz Kaczmarek - odpowiedzial, ze nie b?dzie takiego problemu. Gmina ma peine 
rozeznanie na temat uczniow, mieszkancow gminy, ktorzy ucz?szczaj^do gimnazjow w Toruniu. 
Przewodniczqcy Rady zamkn^l dyskusj? i wniosl pod glosowanie uchwal? Nr XI/57/2015 Rady 
Gminy Wielka Nieszawka z dn. 17 wrzesnia 2015 r. w sprawie utworzenia Lokalnego programu 
wspierania edukacji uzdolnionych uczniow zamieszkalych na terenie Gminy Wielka Nieszawka w 
brzmieniu jak na druku nr 5 - stanowi zal^cznik nr 7 do protokolu. 
Za jej przyj?ciem glosowalo 15 radnych, glosow przeciwnych nie bylo, glosow wstrzymuj^cych 
si? nie bylo. Przewodnicz^cy stwierdzii, ze w wyniku glosowania Rada Gminy przyj?la uchwal? 
jednoglosnie. 
f) 
Przewodniczqcy Rady poprosii Wiceprzewodnicz^cego Rady Gminy radnego Michala 
D^browskiego jednego z projektodawcow o wprowadzenie w temat (druk nr 6). 
Radny Michal D^browski - poinformowal, ze projekt uchwaly dotyczy ustalenia diet dla 
radnych i soltysow. Ostatnia zmiana diet radnych miala miejsce w 2008 r. Proponuje si? zmian? 
dotychczasowych zasad wyplaty diet radnym oraz soltysom. Dotychczas obowi^zuj^cy system 
oparty jest wyl^cznie na rejestrowaniu udzialu radnego w pracach rady i jej organow, a soltysa w 
sesjach rady oraz zwrocie kosztow kazdorazowo ponoszonych w z w i ^ k u z tym udzialem. 
Proponowana uchwala wprowadza system ryczaltowy, zakladaj^cy miesi?czn^ diet? radnego w 
stalej wysokosci. Podstaw? naliczenia diety radnego stanowi wysokosc maksymalnego limitu 
ustalonego zgodnie z art. 25 ust. 7 ustawy z dnia 08 marca 1990 r. o samorz^dzie gmiimym. 
Ryczahy ustala si? nie jako kwot?, ale jako procent podstawy limitu, zaleznie od funkcji pelnionej 
w radzie. Uzyskanie w ten sposob ustalonej wysokosci diety uzaleznia si? jednak od aktywnosci 
radnego mierzonej udzialem w pracach rady gminy. Jezeli chodzi o diety dla sohysow, 
uwzgl?dniono propozycj? Wojta. 
Przewodniczqcy Rady otworzyl dyskusj?. 
Radni nie zabrali glosu w dyskusji. 
Soltys solectwa Mala Nieszawka Brygida Czapiewska - stwierdzila, ze diety zaproponowane 
dla soltysow s^ za niskie w stosunku do ich pracy. 
Wojt Kazimierz Kaczmarek - powiedzial, ze soltysom przysluguje rowniez prowizja za 
wykonywanie czyimosci, pod warunkiem, ze b?dq_ zbierac podatki od mieszkancow. Niestety, nie 
wszyscy soltysi zbierali podatki za ostatni^ rat?. W Powiecie Torunskim tylko 3 gminy oprocz 
prowizji za zbieranie podatkow, otrzymuj^ diety, ktore rada proponuje. Podwyzszaj^c diety 
soltysom o 50 zl , potraktowano ich powaznie i uczciwie, bo uwzgl?dniono wnioski soltysow o 
zwrot kosztow rozmow telefonicznych. 
Soltys solectwa Brzoza Jozef Kumorek - stwierdzii, ze jak soltys jest w dobrej sytuacji, bo 
mieszkahcy wola placic podatki u niego niz przelewem na konto gminy, chociaz to si? zmienia. 
Do soltysa zwracaj^ si? mieszkahcy w prywatnych sprawach, trzeba im poswi?cic mnostwo czasu, 
a w jego przypadku dochodz^ dalekie dojazdy do Urz?du Gminy w celu zalatwiania spraw 
mieszkancow solectwa. Jego zdaniem zaproponowany ryczalt jest niewystarczaj^cy. 
Soltys solectwa Cierpice Ryszard Kryszewski - poparl wypowiedz przedmowcow. 
Rzeczywiscie bardzo cz?sto trzeba jezdzic do Urz?du Gminy ze sprawami mieszkancow. Moze 
udaloby si? podwyzszyc ryczalt, zeby pokryc koszty paliwa. 
Soltys solectwa Wielka Nieszawka Miroslaw Cierzniewski - powiedzial, ze nie do kohca jest 
tak, ze soltysi nie chc^ zbierac podatkow. Wi?kszosc mieszkancow solectwa Wielka Nieszawka 
placi podatki przelewem lub w kasie Urz?du Gminy. Jest niewiele starszych osob, ktore chc% 
placic podatki u soltysa. 
Soltys solectwa Brzoza Jozef Kumorek - stwierdzii, ze moze nie tyle chodzi o wysokosc 
ryczahu dla soltysow, ale o docenienie ich funkcji i miejsca w spoleczenstwie. Zapytal radnego 
D^browskiego, czy jest gdzies jeszcze w Polsce mniejsza dieta soltysa niz 200 zl . 
Radny Michal Dqbrowski - odpowiedzial, ze nie potrafi odpowiedziec na to pytanie. W kwestii 
diet dla soltysow, propozycja Wojta zostala dopisana do projektu uchwaly, radni si? do niej nie 
odnosili. 



Przewodniczqcy Rady - poinformowal, ze przegl^daj^c diety soltysow w roznych 
miejscowosciach, stwierdzii, ze s^ryczalty dla soltysow w wojewodztwie kujawsko-pomorskim w 
tej wysokosci. Zaznaczyl, ze soltysi b?d^ otrzymywac ryczalty co miesi^c, niezaleznie czy b?dzie 
sesja, czy nie. Do tej pory np. w okresie wakacyjnym diety nie otrzymywali, bo nie bylo sesji. 
Rady Krzysztof Czarnecki - zlozyl wniosek w sprawie podwyzszenia diety soltysom o 50 zl . 
Wojt Kazimierz Kaczmarek - nie zgodzil si? z wypowiedzi^ soltysa Wielkiej Nieszawki, bo 
jednym z podstawowych zadah soltysa jest zbieranie podatkow, za co otrzymuj^prowizj?. Soltys 
pelni inn^fiinkcj^niz radny. Jego rol^jest praca spoleczna, na ktor^wyrazil zgod? kandyduj^c na 
soltysa. Dieta ma bye dla niego rekompensat^ za czas poswi?cony na udzial w sesji. 
Radna Malgorzata Kopanska-Mizeria - poprosila o 5 minut przerwy w celu ustalenia 
stanowiska klubu radnych „Wsp61ne Gniazdo" dotycz^cego wniosku radnego Czameckiego o 
podwyzszenie diety soltysom. 
Przewodniczqcy Rady - poddal pod glosowanie, na wniosek przewodnicz^cej klub radnych, 
wprowadzenie 10-minutowej przerwy w obradach. Za jej wprowadzeniem glosowalo 15 
radnych, glosow przeciwnych nie bylo, glosow wstrzymuj^cych si? nie bylo. Przewodnicz^cy 
stwierdzii, ze w wyniku glosowania Rada Gminy wyrazila zgod? jednoglosnie. 

iT^ Przewodnicz^cy oglosil 10-minutow^ przerw? w obradach. 
Po przerwie Przewodniczqcy Rady wznowil obrady i poprosii Wiceprzewodnicz^cego Rady o 
zabranie glosu w imieniu klubu radnych „Wsp61ne Gniazdo". 
Radny Michal D^browski - zlozyl autopoprawk? do projektu uchwaly. W § 3 „dieta w 
wysokosci 200 zl miesi?cznie" proponuje si? zast^ic zapisem „dieta w kwocie rownowaznej 
18% podstawy miesi?cznie, co daje 238,47 zl i w § 8 w miejsce kropek nalezy wpisac 1 
pazdziemika 2015 r. 
Przewodnicz^cy Rady - wniosl pod glosowanie wniosek radnego Czameckiego o podwyzszenie 
ryczaltu soltysom do 250 zl . Za jego przyj?ciem glosowalo 5 radnych, 10 radnych bylo przeciw, 
glosow wstrzymujq^cych si? nie bylo. Przewodnicz^cy stwierdzii, ze w wyniku glosowania Rada 
Gminy odrzucila wniosek wi?kszosci^^ glosow. 
Soltys solectwa Brzoza Jozef Kumorek - powiedzial, ze ze swojej strony w dalszym ci^gu 
b?dzie staral si? jak do tej pory na rzecz mieszkancow Brzozy i na rzecz gminy Wielka 
Nieszawka. 
Radna Malgorzata Kopanska-Mizeria - wyjasnila, ze klub zaproponowal zmian? zapisu kwoty 
diety soltysow na procent podstawy, tak jak w przypadku diety radnych, aby w przypadku zmiany 

^ limitu podstawy, ta kwota rowniez podlegala waloryzacji. Zgadza si? z tym, ze wiele osob 
reguluje platnosci podatkow przelewami, ale wielu starszych mieszkancow c i ^ l e liczy, ze soltys 
przyjdzie i pobierze od nich podatki. Dodarly takie sygnaly, ze mieszkahcy czekali, a soltysi nie 
przyszli. Wie, ze soltysi pelni^ swoj^ funkcj? zaledwie od kilku miesi?cy, ale prosila, zeby o 
takich osobach nie zapominac. 
Soltys solectwa Mala Nieszawka Brygida Czapiewska - stwierdzila, ze jezeli radni majq̂  takie 
sygnaly, to powinni przekazywac je soltysom lub podac mieszkahcom numer telefonu do soltysa. 
Przed kazdym terminem zbierania oplat podatku, 4 razy po 2 godziny pelni dyzury w Osrodku 
Kultury pod wieczor w godz. od 16 do 18, zeby ludzie, ktorzy pracuj^ mogli tutaj dotrzec. Oprocz 
tego raz w miesi^cu w kazdy pierwszy czwartek jest w GOK-u od godz. 16 do 18. Jej telefon jest 
podany do publicznej wiadomosci. Jest intemetowa strona kontaktowa, soltysi dzialaj^ rowniez na 
Facebooku, jezeli chodzi o mlodsze pokolenie. Wielokrotnie jezdzila do starszych osob. 
Radna Aniela Grela - powiedziala, ze bardzo duzo ludzi bylo zawiedzionych, ze nie moglo 
zaplacic podatku u soltysa. Kiedy soltys roznosil decyzje podatkowe, zbieral informacje, kto chce, 
aby przychodzi do niego po pieni^dze. W maju nie zbieral podatkow, o czy powiadomil 
mieszkancow, ale rowniez we wrzesniu nie przyszedl. Bezposrednie zbieranie podatkow 
umozliwia kontakt z mieszkancami i pozwala na poznanie ich problemow i ewentualn^ pomoc 
ich rozwi^zaniu. 
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Przewodniczqcy Rady zamkn^l dyskusj? i wniosl pod glosowanie uchwal? Nr XI/58/2015 Rady 
Gminy Wielka Nieszawka z dn. 17 wrzesnia 2015 r. w sprawie ustalenia diet dla radnych oraz 
soltysow w brzmieniu jak na druku nr 6 wraz z autopoprawk^ - stanowi zal^cznik nr 8 do 
protokolu. 
Za jej przyj?ciem glosowalo 12 radnych, glosow przeciwnych nie bylo, 3 osoby wstrzymaly si? od 
glosu. Przewodnicz^cy stwierdzii, ze w wyniku glosowania Rada Gminy przyj?la uchwal? 
wi?kszosci% glosow. 
Ad. 4 
Przewodniczqcy Rady poprosii Wojta Gminy o zabranie glosu (radni otrzymali Informacj? Wojta 
Gminy z przebiegu wykonania budzetu gminy za 1 polrocze 2015 roku dn. 14,08.2015 r.). 
Wojt Kazimierz Kaczmarek - poinformowal, ze na plan dochodow 20.927.834,00 zl wykonano 
12.786.760,00 zl (61,02 %), na plan wydatkow 24.907.831,00 zl wykonano 6.921.789,00 zl 
(27,79%). Plan dochodow jest realizowany zgodnie z zalozeniami, a nawet w niektorych 
pozycjach przekroczony. Jezeli chodzi o wydatki, s^ one mniejsze, gdyz wszystkie inwestycje 
b?d^ ukohczone w II polroczu i wtedy nast^i zaplata. 
Poniewaz wszystkie komisje opiniowaly Informacj? Wojta Przewodnicz^cy Rady oddal glos 
Przewodnicz^cym Komisji w celu wyrazenia opinii o w tej sprawie i tak: 
Przewodniczqca Komisji Zagospodarowania Przestrzennego, Ochrony Srodowiska i 
Inwestycji Malgorzata Wieczerzak-Malysz - poinformowala, ze komisja na wspolnym 
posiedzeniu wszystkich komisji pozytywnie zaopiniowala informacj?. 
Przewodnicz^ca Komisji Zdrowia, Oswiaty, Kultury i Sportu Aniela Grela - poinformowala, 
ze komisja pozytywnie zaopiniowala informacj?. 
Przewodniczqca Komisji Statutowo-Regulaminowej Agnieszka Wrzesinska - poinformowala, 
ze komisja pozytywnie zaopiniowala informacj?. 
Przewodniczqca Komisji Rewizyjnej Malgorzata Kopanska-Mizeria - poinformowala, ze 
komisja pozytywnie zaopiniowala informacj?. 
Przewodnicz^cy Rady otworzyl dyskusj?. 
Radni nie zabrali glosu w dyskusji. 
Frzewodniczqcy Rady zamkn^l dyskusj? i wniosl pod glosowanie Informacj? Wojta Gminy w 
Wielkiej Nieszawce z przebiegu wykonania budzetu gminy za I polrocze 2015 - stanowi 
zal^cznik nr 9 do protokolu. 
Za jej przyj?ciem glosowalo 15 radnych, glosow przeciwnych nie bylo, glosow wstrzymuj^cych 
si? nie bylo. Przewodnicz^cy stwierdzii, ze w wyniku glosowania Rada Gminy przyj?la uchwal? 
jednoglosnie. 

Przewodniczqcy Rady oglosil lO-minutow^ przerwy. 
Po przerwie Przewodnicz^cy wznowil obrady. 

Ad. 5 
Przewodnicz^cy Rady oddal glos Przewodnicz^cym Komisji w celu zlozenia informacji z 
dzialalnosci komisji mi?dzy sesjami, i tak: 

a) Przewodnicz^ca Komisji Rewizyjnej Malgorzata Kopanska-Mizeria - poinformowala, 
ze komisja spotkala si? mi?dzy sesjami 1 razy, w dn. 15 wrzesnia opiniowala materialy na 
sesj?. 

b) Przewodniczqca Komisji Statutowo-Regulaminowej Agnieszka Wrzesinska -
poinformowala, ze komisja odbyla 3 posiedzenia, dwa posiedzenia 7 i 11 wrzesnia 
dotyczyly zmian statutu gminy, w dn. 15 wrzesnia komisja opiniowala materialy na sesj?. 

c) Przewodniczqca Komisji Zdrowia, Oswiaty, Kultury i Sportu Aniela Grela -
poinformowala, ze komisja spotkala si? 1 raz, w dn. 15 wrzesnia opiniowala materialy na 
sesj?. Poza tym uczestniczyla w zebraniu soleckim solectwa Cierpice. 

d) Przewodnicz^ca Komisji Zagospodarowania Przestrzennego, Ochrony Srodowiska i 
Inwestycji Malgorzata Wieczerzak-Malysz - poinformowala, ze komisja spotkala si? 



mi?dzy sesjami 3 razy, w dn. 7 sierpnia oceniala potrzeby w zakresie remontow drog na 
terenie gminy po okresie zimowym, w tym urz^dzen sluz%cych do odprowadzania wod 
odpadowych oraz sprawnosci hydrantow na podstawie przeglqdu w terenie, w dn. 28 
sierpnia zapoznala si? z przygotowaniem placowek oswiatowych do nowego roku 
szkolnego pod k^tem remontowo-inwestycyjnym, w dn. 15 wrzesnia na wspolnym 
posiedzeniu opiniowala materialy na sesj?. 

Ad. 6 
Przewodniczqcy przedstawil informacj? z realizacji uchwal podj?tych na IX sesji Rady Gminy, 
ktora odbyla si? w dniu 1 lipca 2015 r., i na X sesji Rady Gminy, ktora odbyla si? 15 lipca 2015 r. 

Ad. 7 
Soltys solectwa Cierpice Ryszard Kryszewski - nawi^zuj^c do poruszonej kwestii zbierania 
podatkow przez soltysow, poinformowal, ze tym roku nowi soltysi zbieraj^ podatki po raz 
pierwszy. W maju nie mogl zbierac podatkow, i teraz nie wie, kto ile rat zaplacil. Jezeli ktorys z 
radnych posiada informacje o starszych osobach, ktore chcialyby zaplacic podatek u sohysa, to 
prosil 0 przekazanie takich informacji. W przyszlym roku b?dzie wygl^dalo to inaczej, bo podczas 
roznoszenia decyzji, b?dzie pytal mieszkancow solectwa, kto z nich chce, aby soltys przyjmowal 
od nich wplaty. Zapytal, kiedy zostanq^ zmienione statuty solectw. 
Przewodniczqca Komisji Statutowo-Regulaminowej Agnieszka Wrzesinska - poinformowala, 
ze komisji, zgodnie z jej planem pracy, zajmie si? statutami do kohca stycznia. 
Wojt Kazimierz Kaczmarek - zauwazyl, ze jezeli chodzi o statut gminy i statuty solectw 
zmienilo si? wiele przepisow prawa, w z w i ^ k u z tym istnieje koniecznosc opracowania tych 
dokumentow od podstaw. 
Radna Malgorzata Kopanska-Mizeria - poinformowala, ze Komisja Statutowo-Regulaminowa 
pracowala intensywnie do tej pory nad zmianq. statutu gminy, ze wzgl?du na zmian? przepisow, z 
uwzgl?dnieniem orzecznictwa s^dow w tym temacie. Jezeli chodzi o statuty solectw, pracowano 
nad nimi juz w poprzedniej kadencji. Z pewnosci^^ soltysi i rady soleckie zostan^ poproszeni w 
najblizszym czasie o zglaszanie swoich uwag i sugestii co do zmiany zapisow obecnych statutow. 
Na tej podstawie Komisja Statutowo-Regulaminowa wraz z pani^ Mecenas przygotuje 
odpowiednie projekty uchwal w I kwartale przyszlego roku, zgodnie z obowi^zuj^cymi 
przepisami. 
Radny Krzysztof Czarnecki - poruszyl nast?puj^ce kwestie: 
- podzi?kowal soltysom za zorganizowanie rajdu rowerowego dla ponad 50 uczestnikow z terenu 
gminy, 
- na ul. Chabrowej w Wielkiej Nieszawce jest znak drogowy, zasloni?ty gal?ziami drzewa, 
poprosii o interwencj?, 
- zapytal o halasuj^c^ studzienk? kanalizacyjn^ przy mleczami, problem poruszal na zebraniu 
soleckim, 
- za posrednictwem radnego Michala D^browskiego prosil o przekazanie podzi?kowah jego ojcu 
Panu D^browskiemu za sponsoring, jak rowniez za udzial w dozynkach PSL, 
- podzi?kowal soltysom za zaangazowanie w dozynki, 
- zaobserwowal duzo nieczystosci w kanale, zapytal czy wiadomo, sk^d one pochodz^ 
- zglosil awari? lampy na ul. Tulipanowej. 
Przewodniczqcy Rady - poprosii o zglaszanie tego typu uwag bezposrednio w Referacie 
Technicznym Urz?du Gminy, ktory z pewnosci^ zajmie si? napraw^ usterek, typu uszkodzony 
chodnik czy nieswiec^ca lampa. 
Radna Aniela Grela - stwierdzila, ze zwrocila uwag? soltysowi, poniewaz mieszkahcy zostali 
wprowadzeni w bl^d, jezeli chodzi o zbieranie podatkow w solectwie Cierpice. Uczestniczyla w 
zebraniu soleckim w Cierpicach, dotycz^cym funduszu soleckiego. Przedstawione propozycje nie 
byly szeroko konsultowane z mieszkancami, i soltys nie zapytal, czy s^ inne propozycje. Trzeba 
rozmawiac z wszystkimi mieszkancami. 
Radny Krzysztof Czarnecki - powiedzial, ze zglaszal cz?sc usterek bezposrednio w Urz?dzie 
Gminy, ale nie wszystkie zostaly usuni?te. 
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Radny Michal D^browski - poruszyl spraw? zniszczenia drenazu na ul. Zacisze, sprawa ta 
kiedys byla juz przedmiotem post?powania administracyjnego, i zglaszana na wiosn? Urz?dzie 
Gminy. Tam, gdzie ten drenaz odprowadzaj^cy wod? do kanalu przebiegal, jest teraz plac 
budowy. Prosil o interwencj?, gdyz w przypadku opadow, sytuacja b?dzie powazna. Prosil o 
napraw? ul. Kr?tej, po ktorej jezdz^rowerzysci w stron? Wisly. Na drodze jest duzo dziur i wyrw. 
Radna Malgorzata Wieczerzak-Malysz - poprosila soltysa Wielkiej Nieszawki o szybsze i 
szersze upublicznienie informacji o terminach zebran soleckich, aby wi?cej mieszkancow moglo 
w nich brae udzial. 
Soltys solectwa Mala Nieszawka Brygida Czapiewska - poruszyla nast?puj^ce kwestie: 
- zapytala, jaka byla frekwencja na referendum na terenie gminy, 
- czy dla zespolu „Wspomnienie" zostaly zakupione stroje, o czym Pan Wojt mowil na zebraniu 
soleckim, czy ma je uj^c w funduszu soleckim na przyszly rok. Stroje, w ktorych zespol 
wyst?powal na festynie, zostaly zafundowane przez jednego z mieszkancow, 
- na ul. Kwiatowej brak jest jednego elementy progu zwalniaj^cego, 
- za kazde wyci?te drzewo nalezy posadzic trzy nowe drzewa, na ul. Rzemieslniczej gmina 
wyci?la w ubieglym roku drzewa, w zwi^zku z tym poprosila Pana Wojta o przekazanie 
mieszkahcom drzew, aby mogli je zasadzic we wskazanym miejscu, 
- czy cos si? zmienilo, jezeli chodzi o zasi?g wi-fi na terenie gminy. 
Radny Krzysztof Czarnecki - rodzice wnosili o dowoz dzieci do szkoly autobusem, poki co 
takiej mozliwosci nie ma. W przyszlosci rada gminy powinna pomyslec o zapisaniu w budzecie 
gminy srodkow na zakup autobusu. 
Wojt Kazimierz Kaczmarek - odpowiadaj^c na poruszone kwestie, poinformowal, ze: 
- wniosek rodzicow dotyczyl dowozu do szkoly dzieci, ktory ch droga do szkoly jest mniejsza niz 
3 km. Wyrazil zgod? na dowoz uczniow do szkoly w godzinach rannych, ale z tego, co wie, nikt 
na razie nie korzysta z tej mozliwosci. Trzeba z odpowiedzialnosci^^ podj^c decyzj? o zakupie 
autobusu, maj^c na uwadze, ze zakup b?dzie generowal dalsze koszty. Zgodnie zapisem ustawy o 
systemic oswiaty, jezeli odlegiosc z domu do szkoly jest nmiejsza niz 3 km, gmina nie ma 
obowi^ku zapewnienia uczniowi dowozu do szkoly. Na ile jest to mozliwe, gmina przychyla si? 
do wnioskow rodzicow o dowoz dzieci do szkoly gimbusem, 
- frekwencja w referendum wyniosla 7,7 %, 
- jezeli chodzi o wi-fi, jest projekt rz^dowy dotycz^cy tej kwestii, nie wiadomo, czy zostanie 
zrealizowany. Rozwazana jest mozliwosc wykorzystania masztu na wiezy na Dybowie, jedna 
wi^ze si? to z duzymi kosztami, ktore musieliby poniesc mieszkahcy, w zaleznosci od ilosci 
ch?tnych do korzystania z wi-fi, 
- jezeli chodzi o nasadzenia zast?pcze po wycince drzew, to gmina dokonuje ich w roznych 
miejscach. Jest to warunek, aby nie placic kar za wycink?. Nasadzenia s^ kontrolowane przez 
Wydzial Srodowiska Starostwa Powiatowego w Toruniu, 
- jezeli chodzi o progi zwalniaj^ce, ss\. sukcesywnie uzupelniane, takich miejsc jak na ul. 
Kwiatowej, jest kilka na terenie gminy, 
- jezeli chodzi o stroje dla zespolu „Wspomnienie", mozna zapisac na ich zakup srodki w 
przyszlorocznym budzecie, tak samo dla zespolu z Cierpic „Lesna Kraina", 
- jezeli chodzi o ul. Kr?t^ jej modemizacja to dose spory wydatek, gmina postara si? uzupelnic 
nawierzchni?, 
- jezeli chodzi o row na ul. Zacisze, nie lezy to w kompetencjach gminy, jednak Wojt postara si? 
zainterweniowac, 
- jezeli chodzi o znak drogowy na ul. Chabrowej, drzewo rosnie na prywatnej posesji i gal?zie 
przechodz^ przez plot na ulic?, radny Czarnecki moze poprosic mieszkahca o ich przyci?cie, 
-jezeli chodzi o studzienk? na wody opadowe, zostala wymieniona, dodatkowo zostan^podlozone 
gumy, 
-jezeli chodzi o niedzialaj^c% Lampe na ul. Tulipanowej, oswietlenie na slupach energetycznych 
nie jest gminne, sprawa zostanie przekazana do spolki Energa Oswietlenie w Sopocie, trzeba 
uzbroic si? w cierpliwosc, gdyz naprawa moze dlugo potrwac. 



- jezeli chodzi o kanal jest on wlasnosci^ Wojewodzkiego Zarz^du Melioracji i Gospodarki 
Wodnej, do ktorego zadah nalezy jego czyszczenie. Byl on czyszczony przez maszyn?, szlak, 
ktory jest wyci^any, skladowany jest na skarpach. 
Przewodnicz^cy Rady - przekazai informacj? o zaproszeniu dla radnych dyrektora Kujawsko-
Pomorskiego Oddzialu Rejonowego A R i M R w Toruniu na konferencj? w dn. 22 wrzesnia w 
Wytr?bowicach. 
Soltys Brygida Czapiewska - powiedziala, ze mieszkahcy okolic mi?dzy ul. Dojazdow^ 
Wodoci^ow^ a Cierpick^ skarz^ si?, ze l^ki i zasiewy w kierunku do toru s^ dewastowane przez 
dziki. Nie chodzi o uzyskanie odszkodowania, ktore przysluguje za szkody wyrz^dzone przez 
dziki zwierz?ta, ale jakies dzialanie, aby to tego nie dopuszczac. 
Wojt Kazimierz Kaczmarek - odpowiedzial, ze z problemem dzikow zmagaj^ si? takze miasta, 
jak chocby E l b l ^ i Krynica. 
Radny Krzysztof Czarnecki - b?d%cy czlonkiem kola lowieckiego, poinformowal, ze zglosi t^ 
spraw?. 

Przewodnicz^cy Rady Gminy Ireneusz Smiechowski podzi?kowal zebranym za wzi?cie udzialu 
w XI sesji Rady Gminy Wielka Nieszawka i zamkn^l obrady. 

Ad. 8 

Protokolowala: 
Ewa Wroblewska-Kucharska 

Ireneusz Smiechowski 
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